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Florentin Smarandache – Omul care l-a contrazis pe Einstein (II) 1 
Ion Nălbitoru  

 

Reporterul Ion Nălbitoru: Domnule profesor, încă din anii de liceu ați contrazis teoria relativității a 

lui Einstein și ați afirmat că există viteză mai mare ca a luminii. Această teorie ați susținut-o și în America. Și 

vă întreb acest lucru pentru că deja au fost efectuate două experimente în acest sens, unul la Chicago și altul în 

Europa, experimentul CERN unde se pare că teoria dumneavoastră ar fi reală. Este vorba de așa numita 

„Particula lui Dumnezeu”.  

Prof. Univ. Dr. Florentin Smarandache: Este adevărat că mi-am susținut această ipoteză și în America 

și încă o susțin. Despre acest lucru am scris și chiar am publicat două cărți când am fost în Maroc, 1982-1984, 

predam matematica în franceză la un liceu din Sefrou. Specific că în Maroc am fost legal. Era un acord de 

cooperare între România și Maroc. Am fost trimiși mai mulți profesori de către Ministerul Educației. Acolo 

fiind mai liber am publicat în limba franceză două cărți în care am spus că poate fi și viteză mai mare decât 

viteza luminii. Există, au pus online într-o enciclopedie de fizică această ipoteză, ipoteza Smarandache, dar este 

criticată pentru că ea contrazice anumite teorii ale relativității și ei consideră că nu este corectă. Însă m-am 

folosit tot din fizica cuantică de particulele înlănțuite care au legătură între ele, în sensul că dacă măsori o 

particulă ai imediat informații și despre particula cealaltă. Atunci am zis așa: OK! Păi dacă se întâmplă treaba 

asta înseamnă că informația a circulat foarte repede dintr-o parte în alta, instantaneu aș spune, și putem 

considera particulele la orice distanță una de alta. De aici am ajuns la concluzia că poți să construiești orice 

viteză chiar și mai mare decât viteza luminii. De când eram elev la liceu, la Râmnicu Vâlcea, ni se spunea că 

viteza luminii plus viteza luminii este egal tot viteza luminii ceea ce mi se părea ceva nerealist matematic. Este 

ca și cum ai afirma 1c + 1c = 1c, unde c = viteza luminii, ceea ce, matematic, poate fi adevărat doar dacă c=0 , 

sau pozitiv, infinit sau negativ. Am mai scris și o carte în care am scris paradoxuri care generează teoria 

relativității, și o teorie care generează paradoxuri nu poate fi o teorie reală. După o perioadă de timp, când am 

ajuns în America, am reactivat ideile. Am avut o prezentare și la Caltech la Institutul din California, din Statele 

Unite, și am mai avut apoi prezentări la Shan Hai, în China, despre această teorie și sunt destui care suportă 

vitezele supraluminale. Apoi m-am gândit cum s-a dezvoltat o fizică supraluminală, cum ar reacționa legile 

fizicii subluminale, adică la viteze normale, cum s-ar manifesta ele la viteze supraluminale și plus viteza 

instantanee. Desigur că pentru așa ceva mi-ar trebui un laborator unde să pot experimenta. M-am interesat și în 

California despre astfel de laboratoare dar mi s-a spus că se plătesc foarte scump. Poate suta de mii de dolari ca 

să poată să-ți facă un experiment pe care-l vrei tu. Deci nu am mai continuat cercetările acestea, dar cărțile sunt 

online și din ce în ce mai mulți cercetători consideră că viteza luminii poate fi depășită. Sau făcut și unele 

demonstrații la nivel sub cuantic, că ar fi viteze supraluminale. 

Într-adevăr un experiment efectuat la Centrul European de Cercetare Nucleară (CERN) a dovedit că 

viteza era supraluminală, s-a și publicat acest lucru, dar probabil au fost presiuni politice ca apoi să zică că a 

fost un cablu rupt, sau așa ceva, și se anulează acel experiment. Deci mulți consideră că a fost o chestiune 

politică pentru a nu contrazice alte idei. Nici eu n-am mai lucrat în această direcție dar nu din acea cauză. 

Ajungând în America am fost întrebat ce matematică am făcut și am spus că am lucrat mai mult teoria 
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numerelor. Și m-au întrebat unde au aplicație acestea. Le-am zis că ar avea ceva aplicație în criptografie, adică 

să încifrezi un mesaj, adică să nu poată fi descifrat de cei care-l recepționează. Atunci mi-au zis să fac ceva care 

are aplicație, pentru că americanii fiind pragmatici mi-au zis să fac ceva practic. Și tot lucrând am observat că 

logica neutrosofică, mulțimea neutrosofică, probabilitatea neutrosofică, statistica neutrosofică au multe aplicați. 

Și într-adevăr a fost o explozie și foarte mulți au văzut importanța ei. Pe chestia asta am primit și ceva bani să 

merg la conferințe, am primit și multe invitații ca să lucrez în cercetare. Am fost în China trei luni pentru 

cercetare, în Japonia o lună cercetare, în Franța trei luni cercetare. Și am primit salariul de cercetător. 

Reporterul Ion Nălbitoru: De unde prietenia cu domnul Andrușa Vătuiu și publicarea de cărți în 

colaborare cu domnia sa? 

Prof. Univ. Dr. Florentin Smarandache: Domnul Andrușa Vătuiu este de profesie inginer ca și 

dumneavoastră, dar în domenii diferite. În general inginerii sunt mai pragmatici, Am primit un mesaj scris pe e-

mail de la dânsul și așa cum am colaborat cu mai mulți la revistele din România, inclusiv cu dumneavoastră la 

„Memoria Slovelor” a L.S.R. din Vâlcea, între noi a început o colaborare mai intensă. Dânsul a venit cu idei 

care m-au impresionat. De exemplu a venit cu ideea că se poate distruge mai ușor din interior decât din exterior 

și mi-a dat ca exemplu, oul și puiul din el. Mi-a zis că puiul de găină, care este atât de fragil, poate foarte ușor 

să spargă oul din interior, dar din exterior se sparge mai greu. Asta a fost scânteia! Așa am ajuns să colaborez 

cu oameni din diverse domenii și din ceea ce știu ei și ceea ce știu eu să iasă ceva bun. Așa am ajuns la 

concluzia că un sistem se poate distruge mai ușor din interior decât din exterior și am scris împreună cartea 

„Mai ușor să distrugi din interior decât din exterior” ( Easier to break from inside than from outside) 

Reporterul Ion Nălbitoru: Am și eu acest volum foarte interesant. Când l-am lecturat am făcut 

conexiunea cu multe fapte reale din zilele noastre. De exemplu Imperiul rusesc, fosta URSS, a fost distrus din 

interior de către Gorbaciov și nu de o forță externă, de exemplu de americani prin purtarea unui război. La fel 

regimul comunist din România, regimul Ceaușescu, a fost distrus nu prin intervenția în forță a altui stat din 

afară ci chiar din interior, de către Iliescu care era apropiatul președintelui. De asemenea distrugerea 

industriei, agriculturii, zootehniei, a economiei românești în general și pierderea suveranității asupra 

bogățiilor solului și ale subsolului României nu s-a datorat unei intervenții în forță din afara granițelor, ci prin 

trădarea celor din interior a celor aflați, pe rând, la guvernare, și exemplele pot continua.  

Prof. Univ. Dr. Florentin Smarandache: Acum lucrăm iar la ceva, că-mi trimite revista lui și citesc 

acolo despre ciclicitate, care de fapt a găsit-o nu știu pe unde și i-am zis: domnule asta o putem dezvolta. Scria 

într-un articol că multe fenomene se repetă, revin pe altă treaptă, cu schimbări, ca într-o spirală. Așa că am 

discutat cu dânsul și poate facem ceva și în direcția asta. 

Reporterul Ion Nălbitoru: În studenție am scris un roman realist, „Cascada tinereții” și chiar piese de 

teatru dintre care una se numește „La poarta destinului”, tot studențească, și ambele au o încărcătură 

psihologică. La un moment dat, două personaje vorbesc despre acest ciclu care se repetă dar pe o scară 

valorică superioară, într-o spirală. Asta fiind acum patru decenii și jumătate. Dar se pare că realitatea ne 

demonstrează această ciclicitate în spirală și când afirm acest lucru m-aș referi la o paralelă între primitivii de 

peste zece mii de ani când pentru existență mâncau lăcuste, gândaci, viermi și societatea omenească actuală de 

la începutul mileniului trei care începe să mănânce făină din gândaci și viermi, deci o revenire la începuturi, 

dar pe o treaptă superioară, în spirală. Și în afară de ciclicitate apare și celălalt fenomen despre care ați vorbit 

anterior, evoluție sau involuție? 

Prof. Univ. Dr. Florentin Smarandache: Deci nimic nu este întâmplător! Să vă revedeți pasajul 

respectiv din carte și dacă dezvoltați ceva și veniți cu idei noi putem colabora toți trei! Împreună cu domnul 

Vătuiu vom încerca să abordăm științific această problemă a ciclicității. Eu am mai abordat și alte domenii. 

Am folosit teoria mea în psihologie, am scris și o carte, cu temperamente: coleric, sangvinic, melancolic 

și flegmatic. De fapt la om este câte un procent din fiecare, nu găsești de exemplu o persoană doar colerică. Și o 

persoană melancolică poate fi scoasă din sărite și să devină brusc colerică. 

Apoi am studiat și publicat și în sociologie. Mă întrebam ce este de fapt democrația. Democrație în 

sensul greu al cuvântului nu există. Pentru că ei zic că se aplică dreptatea sau legea majorității și asta ar fi bine 

să se întâmple, dar în realitate nu majoritatea decide, ci decide un grup mic și asta nu mai este democrație, 

indiferent unde ar fi. Am văzut că unele țări au un grad mai mare de democrație iar altele mai mic, dar și faptul 

că fiecare are și un grad de totalitarism. La fel ca și la logica neutrosofică, în democrație sau totalitarism, în 

realitate este câte un procent din fiecare. 

Reporterul Ion Nălbitoru: Trăind în democrație, mai puțin noi în România, mă bucur de libertate, dar 

asta nu înseamnă că pot să fac ce vreau, de exemplu să dau în cap la cineva că așa vreau eu. 
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Și în democrație trebuie respectate cu strictețe niște principii prin care să nu-l deranjez sau să-l lezez pe 

semenul meu. Dacă într-o societate fiecare face ce vrea atunci nu mai avem democrație ci anarhie. Termenul 

de democrație perfectă este o utopie. Ea are în ea și un minim de dictatură. 

Prof. Univ. Dr. Florentin Smarandache: Așa este, de aceea ziceam că există câte un procent din 

fiecare, și bineînțeles o zonă neutră. Deci nu există democrație pură! Aplicând la teoria neutrosofică avem: grad 

de democrație, grad de totalitarism, de legi fixe, și ceva neutru la care toate țările au cam același lucru. De 

exemplu la creștini ai doar o soție, iar la musulmani poți avea două sau mai multe. De exemplu în India legea 

căsătoriei, în aceeași țară musulmanii au dreptul la patru neveste iar indușii doar la una. Deci se face o 

diferențiere religioasă și pe treaba asta am dezvoltat structuri cărora le-am zis neutrostructuri, adică legile nu se 

aplică la fel la toată lumea. Că sunt și aici, de exemplu unii oameni sunt deasupra legii, cei care au putere, iar în 

cei săraci toate legile dau în ei. La alții depinde și de avocați, pentru că pentru aceeași faptă comisă unii iau ani 

de pușcărie mai mulți, alții mai puțini. Am vrut să spun că legile nu se aplică la fel la toți. 

Reporterul Ion Nălbitoru: Este o vorbă românească despre lege că este ca o barieră: unii sar peste 

ea, unii trec pe sub ea, iar proștii dau cu capul în ea. 

Prof. Univ. Dr. Florentin Smarandache: Din păcate aceasta este realitatea. Legea este ca o barieră 

peste care trec dulăii, pe sub care trec cățeii și de care se împiedică boii. 

Aș dori să vorbesc în câteva cuvinte despre Logica booleană de la George Boole, britanic. El a făcut 

niște algebre în care folosea doar două numere, zero și unu, cu care făcea operatori logici și care acum chiar se 

folosesc în circuite. Zero înseamnă circuit deschis iar unu circuit închis prin care trece curentul. Îi zice logica 

booleană, algebră booleană care se dezvoltă. Din unele lucruri abstracte mai târziu se poate descoperi că au 

aplicație. 

Reporterul Ion Nălbitoru: Cum vedeți dumneavoastră România din zilele noastre? 

Prof. Univ. Dr. Florentin Smarandache: Întotdeauna când revin în România o fac cu plăcere pentru că 

îmi revăd locurile natale, unde am copilărit, învățat, trăit și profesat, prieteni, rude, deci pentru mine este ca un 

festival. Desigur că România s-a schimbat foarte mult, nu mai recunoști orașele, nici aici în Craiova, fiindcă s-a 

modernizat mult. Din păcate am citit și foarte multe știri negative despre România, despre pierderea resurselor 

naturale. Să sperăm că România se va reface, situația este complicată pentru că se găsește și între dușmani, nu 

știi cu cine să te aliezi. Să sperăm că va fi mai bine, că se va dezvolta, că va avea un grad mai mare de 

suveranitate și dezvoltare economică. 

Reporterul Ion Nălbitoru: Domnule profesor Florentin Smarandache, vă mulțumesc pentru 

amabilitatea de a-mi acorda acest interviu care, sper, va apărea în mai multe publicații din țară și străinătate. 

De asemenea vă mulțumesc pentru propunerea pe care mi-ați făcut-o de a colabora cu dumneavoastră pe 

viitor! 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


